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Aan de gemeenteraad 
 

Geachte raad, 
 
In de commissies Bestuur en Grondgebied van 3 december jl. zijn er vragen gesteld 
over de voorgestelde omleidingsroute en het daarbij door Goudappel Coffeng gebruikte 
verkeersmodel. Middels deze brief wordt e.e.a. nader toegelicht. 
 
De vraag is gesteld of er sprake is van een discrepantie tussen de uitkomst van Goud-
appel Coffeng en het voorstel van het college inzake de omleidingsroutes. Dat is niet 
het geval. Om de conclusies van Goudappel Coffeng op een juiste wijze te interprete-
ren en voor het voetlicht te brengen, is enig inzicht nodig in de werking van het ver-
keersmodel. Hieronder wordt dit nader toegelicht.  
 
Werking verkeersmodel 

Een verkeersmodel is een schematische weergave van de werkelijkheid. Er bestaan 
statische en dynamische verkeermodellen. Ons model is een zogenaamd statisch 
zwaartekrachtmodel. Het voorspelt de intensiteiten op wegen op basis van een kortste-
pad-algoritme tussen veel denkbare herkomsten en bestemmingen. Hierbij wordt reke-
ning gehouden met de afstand en de ritweerstand van verschillende routes tussen een 
herkomst en bestemming. De ritweerstand kan afhangen van diverse factoren, zoals 
reisafstand, -tijd, -kosten, comfort, enzovoort. Meestal wordt naar de snelste routes 
gezocht, hetgeen wil zeggen dat de kortste routes op basis van reistijd bepaald wor-
den. De kortstepad-algoritme wordt ongeveer ook op deze wijze toegepast bij route-
navigatiesystemen. Simpel gezegd zullen er naar verhouding minder ritten tussen een 
herkomst en bestemming plaatsvinden naarmate de ritweerstand hoger is. Een statisch 
model anticipeert echter niet op capaciteitsrestricties in het netwerk en de gevolgen 
van bijvoorbeeld filevorming. Het zal alleen de verkeersvraag op een weg vergelijken 
met de vaste capaciteit van de weg. Met een dynamisch verkeersmodel kan wel inzicht 
worden verkregen in de effecten van capaciteitsrestricties en de mate van verschuivin-
gen van verkeer naar andere routes.   
  
Bestaande situatie 
Het zal geen verrassing zijn dat het grootste aandeel verkeer tussen Voorthuizen en 
Barneveld in de huidige situatie bij voorkeur de route via de spooroverweg in de Baron 
van Nagellstraat kiest. Dit is de weg van de minste weerstand. Het is echter niet on-
denkbaar dat er nu ook weggebruikers zijn die af en toe een andere route kiezen, bij-
voorbeeld via de Nijkerkerweg, maar uit het statische model kan niet worden afgeleid 
hoeveel weggebruikers dat doen vanwege het oponthoud dat zij op hun voorkeursroute 
ervaren. Doorgaans maken wij een weg geschikt voor het verkeer dat er in de toekomst 
overheen wil. Op basis van het verkeersmodel wordt een groei van de intensiteit (ver-
keersvraag) op De Baron van Nagellstraat verwacht. De bestaande vormgeving kent 
echter teveel weerstand om de verkeersvraag goed te kunnen afwikkelen. Daarom 
voorzien wij in een reconstructie van deze weg. Door vergroting van de kruispunten, 
neemt de weerstand weer af tot een aanvaardbaar niveau.  
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Omleidingsverkeer 
Indien de overweg op de Baron van Nagellstraat wordt afgesloten, dan wordt voor veel 
weggebruikers de Nijkerkerweg de weg van de minste weerstand. Dat wil zeggen, als 
ze alleen op de weg zouden rijden, dan zouden ze via de Nijkerkerweg gaan rijden, ook 
als een verbindingsweg naar de Wesselseweg wordt aangelegd. De Nijkerkerweg 
wordt dan ook een natuurlijke omleidingsroute genoemd. Gestapeld levert dit echter 
een forse verkeersvraag op de Nijkerkerweg op. Dit is dan ook wat het verkeersmodel 
laat zien. Gelet op de intensiteit (verkeersvraag) en de capaciteit (weerstand) van deze 
route, wordt door Goudappel Coffeng geconcludeerd dat er knelpunten op deze route 
gaan ontstaan en geadviseerd om capaciteitsverruimende maatregelen te treffen. Gelet 
op de wens om wegen geschikt te maken voor het verkeer dat er overheen wil, is dit 
advies logisch. De vraag is echter of wij de Nijkerkerweg en Thorbeckelaan wel ge-
schikt willen maken voor het (tijdelijk) afwikkelen van het verkeer dat graag via deze 
route wil rijden. Het betekent dat de gemeente fors moet investeren in kruispunten en 
rotondes die anders nog lang niet nodig zouden zijn en dat de gemeente daarmee 
daadwerkelijk de deur voor een grote verkeersstroom openzet om via de Thorbeckel-
aan Barneveld binnen te rijden. Gelet op de vele uitwegen, zijwegen en schoolroutes 
op de Thorbeckelaan, wil het college graag het omleidingsverkeer spreiden over meer-
dere routes. De kans op het gebruik van de oostelijke omleidingsroute neemt toe 
naarmate de weerstand op de westelijke omleidingsroute toeneemt.  
  
Aanvullende maatregelen 
Wij willen voorkomen dat weggebruikers onverwachts terecht komen in lange wachtrij-
en voor rotondes als zij van de westelijke omleidingsroute via de Nijkerkerweg gebruik 
willen maken. Wij zullen dan ook niet passief afwachten tot de filedruk zodanig is toe-
genomen dat men dan pas gaat uitwijken naar de oostelijke omleidingsroute. Door 
middel van aanvullende maatregelen willen wij weggebruikers al actief over de toe-
gangswegen informeren en adviseren over de diverse omleidingsroutes. Dit kan bij-
voorbeeld door tijdelijke verkeersborden of door de inzet van tekstkarren. Dit is echter 
nadere uitwerking waar in overleg met andere wegbeheerders mee wordt gestart na 
het raadsbesluit om de Harselaartunnel te realiseren. 
 
 
Onderstaand wordt ingegaan op een aantal zaken die aan de orde zijn gekomen en die 
een relatie hebben met de voorgestelde omleidingsroutes. 
 

 De oost-west verbinding voor Harselaar Zuid is pas voorzien in Harselaar Zuid fase 
2, dus na fase 1a en 1b. In het bestemmingsplan Harselaar Zuid fase 1a is de ver-
bindingsweg naar de Wesselseweg (noord-zuid) wel voorzien en daar maken we 
gebruik van als oostelijke omleidingsroute. 

 Er wordt gebruik gemaakt van de mogelijkheid om de verbindingsweg naar de 
Wesselseweg tijdelijk te gebruiken. Deze weg zou toch al aangelegd worden (in 
Harselaar Zuid fase 1a). Deze wordt ca. 5 jaar eerder aangelegd. Er zijn in het ver-
leden door resp. Gemeente Barneveld en Provincie Gelderland een aantal belang-
rijke besluiten genomen waaronder de realisatie van Harselaar Zuid fase 1a en de 
westelijke rondweg om Voorthuizen (een oostelijke rondweg om Voorthuizen is 
door eerdere besluitvorming niet aan de orde). Het is niet zo dat er zonder Harse-
laar Zuid fase 1a geen omleiding mogelijk zou zijn, maar dit is, gezien de plannen 
en besluiten, wel de beste oplossing, omdat het leidt tot een verlichting op het om-
ringende wegennet tijdens de uitvoering van de werkzaamheden inzake de Harse-
laartunnel. 

 De effecten van de omleidingsroutes hebben we door Goudappel Coffeng laten 
onderzoeken. Daaruit blijkt dat het wegensysteem het erg zwaar gaat krijgen als er 
geen aanvullende maatregelen worden getroffen. Vervolgens is er de afweging om 
bestaande wegen aan te passen (Wencopperweg, Gildeweg, Mercuriusweg, etc) of 
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gebruik te maken van de mogelijkheid om de verbindingsweg naar de Wesselse-
weg als omleidingsroute te gebruiken. Als deze mogelijkheid er niet was, dan zou-
den mogelijk de opwaarderingen van de bestaande wegen naast elkaar gelegd 
moeten worden. Maar omdat bij de verbindingsweg naar de Wesselseweg geen 
extra investeringen gemoeid zijn en er geen extra overlast voor betrokkenen ont-
staat (en bij alle alternatieven wel) is het verreweg de beste optie om een deel van 
het omleidingsverkeer af te vangen. 

 Er is overleg geweest met partijen als Rijkswaterstaat en Connexxion over de 
hoofdlijnen. Vervolgens zal er na het besluit van de gemeenteraad verder overleg 
plaats vinden voor de verdere uitwerking van de bebording, de busroutes, etc. 

 Argumenten waarom een omleiding van via de Gildeweg en / of de Mercuriusweg 
ongewenst is: 

o De gemeente heeft van de Inspectie Leefomgeving en Transport uitslui-
tend toestemming gekregen om een overweg voor fietsers en voetgangers 
te realiseren voor gebruik tijdens de bouw. Deze is ook dan ook voorzien. 

o De Gildeweg en de Mercuriusweg zijn absoluut ongeschikt om 16.000 
mvt/etm extra te handlen. Alleen op de Gildeweg liggen al 36 inritten. 
Daarnaast moet rekening gehouden worden het gebruik van de parkeer-
plaatsen, laad- en losbewegingen en het inprikken van vrachtwagens. 

o Uiteindelijk moet al het verkeer op de kruising met de Energieweg / Baron 
van Nagellstraat / Harselaarseweg afgehandeld worden. Dit kruispunt is 
daar niet op berekend. 

o Bij een omleiding via de Gildeweg en de Mercuriusweg voor dit gedeelte 
van Harselaar geldt dat voor een periode van 1,5 jaar de situatie praktisch 
onwerkbaar zou worden.  

 
 
Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders, 
 
 
 
 
drs. D. Bakhuizen dr. J.W.A. van Dijk 
secretaris burgemeester 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


